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Energy security (ES) is one of the important components of the national security of the state and reflects, in the most general sense, the state of energy supply and energy efficiency of both individual industries and the economy as a whole. 

An analysis of the scientific literature revealed the absence of an unified approach to the formation of a list and assessment of energy security threats indicators in general, and threats to energy security of the Arctic zone of the Russian Federation (AZRF), in particular. To date, more than 130 key threat indicators have been identified, not all of which are applicable to the conditions of the AZRF.
Cost parameters (energy intensity, volatility of energy prices, pricing system, etc.), technological development parameters, environmental parameters, etc. are highlighted among the main parameters affecting the state of energy security. Energy security is closely related to the energy intensity indicator, which reflects the amount of energy needed to produce value added and generate GDP. Hence the two research hypotheses can be deduced:

Hypothesis 1: The lower the energy intensity of production, the higher the energy security of the Russian Arctic.


Hypothesis 2: Enhancing energy security in the Russian Arctic entails socio-economic growth.


Threats and energy security can be assessed using a wide range of economic and mathematical models.. The literature suggests the use of an integrated simulation model [1], geoelectric safety assessment models [2], energy security short-term risk assessment index [3], linear optimization method, z-score method, Cobb-Douglas production function [4] etc. In addition to the above models and methods, it is possible to use special mathematical models to analyze in the long term (until 2050) the development of the state’s energy system as a whole. Such models include TIMES/MARKAL, IKARUS, MESSAGE, each of which has its own specifics.
The article presents the structure of indicators of energy security threats in the Russian Arctic, the necessary calculations are made using the z-assessment method, which allowed to identify deviations in the energy security parameters, indicating the presence of energy security threats. Based on the calculated indicators, recommendations have been developed for eliminating the threats of AZRF energy security.
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ИСПОЛЬЗОВАНИЕ ИНСТРУМЕНТОВ ЭКОНОМЕТРИЧЕСКОГО МОДЕЛИРОВАНИЯ В ЦЕЛЯХ ОЦЕНКИ УГРОЗ ЭНЕРГЕТИЧЕСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ АРКТИЧЕСКОЙ ЗОНЫ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
Т.А. Бурменко
ФГАОУ ВО «Сибирский федеральный университет», Красноярск, Россия
Энергетическая безопасность (ЭБ) является одной из важных составляющих национальной безопасности государства и  отражает, в наиболее общем представлении, состояние  энергоснабжения и энергоэффективности как отдельных отраслей производства, так и всей экономики в целом. 

Анализ научной литературы выявил отсутствие единого подхода к формированию перечня и оценке индикаторов угроз энергетической безопасности в целом, и угроз энергетической безопасности Арктической зоны Российской Федерации (АЗРФ), в частности. На сегодняшний день выделены свыше 130 основных индикаторов угроз, не все из которых применимы к условиям АЗРФ. 
Среди основных параметров, влияющих на состояние энергетической безопасности, выделены стоимостные параметры (энергоемкость, волатильность цен на энергоносители, система ценообразования и др.), параметры технологического развития, экологические параметры и др. Энергетическая безопасность тесно связана с показателем энергоемкости, отражающим количество энергии, необходимой для производства добавленной стоимости и формирования ВВП. Отсюда могут быть выведены две гипотезы исследования:

Гипотеза 1: Чем ниже энергоемкость производства, тем выше энергетическая безопасность АЗРФ.
Гипотеза 2: Повышение уровня энергетической безопасности АЗРФ влечет за собой социально-экономический рост.

Оценка угроз  и состояния энергетической безопасности может производиться, используя широкий спектр экономико-математических моделей. В литературе предложено использование   интегрированной имитационной модели [1], модели оценки геоэнергетической безопасности  [2], индекса оценки краткосрочных рисков ЭБ [3], метода линейной оптимизации, метода z-оценок, функции Кобба — Дугласа [4] и др. Помимо перечисленных моделей и методов, возможно использование специальных математических моделей, позволяющих проанализировать в долгосрочной перспективе (до 2050 г.) развитие энергетической системы государства в целом. К таким моделям относят модели TIMES/MARKAL, IKARUS, MESSAGE, каждая из которых имеет свою специфику.
В статье представлена структура индикаторов угроз энергетической безопасности АЗРФ, произведены необходимые расчеты с использованием метода z-оценок, позволившего выявить отклонения в параметрах энергетической безопасности, говорящих о наличии угроз энергетической безопасности. На основании полученных расчетных показателей разработаны рекомендации по устранению угроз ЭБ АЗРФ.
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